
 

Strah političara od referenduma za pravedniji izborni sustav 
 

U medijskim istupima posljednjih dana ministar Kuščević ponovno pokušava manipulirati 

javnošću iznoseći neistine o referendumskoj inicijativi za pravedniji izborni sustav.  

 

Tako po tko zna koji put ministar Kuščević zaključuje kako je “neobično” što je građanska 

inicijativa Narod odlučuje prvo javno objavila jednu, a nakon nekog vremena drugu brojku 

prikupljenih potpisa. Ministar ili je zaboravio ili namjerno manipulira i iskrivljuje 

činjenice. Članovi inicijative Narod odlučuje kod objave prve brojke - kada je bilo jasno da je 

prikupljeno dovoljno potpisa - jasno su naglasili da potpisne knjige još pristižu i da to nije 

konačan broj. Također smo tada rekli kako ćemo konačan broj objaviti kad pregledamo sve 

potpisne knjige, što smo i učinili prilikom predaje potpisnih knjiga Saboru. Dakle, tu ništa 

nije sporno, jedino je sporno što ministar pokušava građane dovesti u zabludu i krši 

osnovne moralne uzuse - iznošenje laži u medijima od strane jednog ministra apsolutno je 

neprihvatljivo. 

 

Ministar Kuščević manipulira i kada kaže da Zakon o referendumu ne poznaje promatrače, 

iako zna da isti Zakon ne poznaje ni to da Ministarstvo uprave, Apis ili bilo koje drugo 

tijelo provjerava potpise nakon što su predani Saboru. Zakon jedino kaže da 

Organizacijski odbor utvrđuje je li prikupljen dovoljan broj potpisa što smo mi i učinili. 

Znači, ako Vlada sama odlučuje tko će i hoće li uopće brojati potpise iako to u zakonu ne 

stoji, zašto odbija promatrače prilikom tog prebrojavanja? Zašto ministar manipulira i jedino 

promatrače izdvaja kao nešto što zakonom nije predviđeno? 

 

Pokušaj manipulacije je kada se ministar poziva i na “većinski dio javnosti koji nije dao 

potpise za referendumsku inicijativu”, no zaboravlja da “većinski dio javnosti” nije dao glas 

ni HDZ-u na parlamentarnim izborima 2016. kada je HDZ dobio oko 650 000 glasova, ne 

toliko više nego što je inicijativa prikupila potpisa, a svejedno obnašaju vlast i upravljaju 

državnim proračunom i institucijama, odlučuju o Agrokoru, mirovinama, obrazovnoj reformi, 

Uljaniku... Stoga, uistinu nije opravdano omalovažavati i vrijeđati preko 400 tisuća građana. 

Uz to voljeli bismo još jednom podsjetiti da bi bilo i puno više od 400 tisuća potpisa da 

koalicija HDZ i SDP nije na lokalnoj razini opstruirala inicijativu te da nije propisan 

prekratak rok za prikupljanje potpisa od samo dva tjedna. 

 

Nadalje, ministar je vrlo aktivan u vođenju protureferendumske kampanje lažno tvrdeći 

kako bi se predloženim  referendumom “zadiralo u prava manjina” te da bi to bio korak 

unatrag. Naime, referendumska inicijativa ne zadire u prava nacionalnih manjina 

(građana), nego predlaže novu i pravedniju regulaciju prava izabranih predstavnika 

nacionalnih manjina u Saboru (zastupnika), koji se biraju po privilegiranom izbornom 

sustavu. Cilj je ujednačiti jednakost biračkog prava i pridonijeti bržoj društvenoj integraciji 

svih nacionalnih manjina, sve prema praksi razvijenih demokracija. 

 

Sve ovo navedeno, uz tako očito bježanje od promatrača ostavlja jak dojam da namjere 

Vlade glede referendumske inicijative Narod odlučuje nisu poštene i zakonite. Nikad 

potkrijepljene tvrdnje ministra da tisuće se građana javilo za promatranje i da je inicijativa 

Narod odlučuje samo jedna od tisuću zainteresiranih ne drže vodu. Inicijativa je kao 



 

organizator prikupljanja potpisa strana u referendumskom postupku, oni koji su građanima 

omogućili izjašnjavanje za raspisivanje referenduma. Stoga imamo demokratsko pravo, 

preporučeno od strane Venecijanske komisije, biti promatrači! 

 

Na kraju, s obzirom na činjenicu da nisu dopušteni promatrači, da ne znamo gdje su kutije 

s potpisnim knjigama bile pohranjene od dana kad smo ih predali Saboru, ne znamo 

gdje se sada nalaze, ne znamo kako će se provjeravati potpisi, tko će ih provjeravati, ne 

znamo tko je u povjerenstvu za “nadzor” i po kojim kriterijima su izabrani članovi 

povjerenstva, ne znamo kriterij za određivanje nevažećeg potpisa, nitko nikad nije vidio 

natječaj za tvrtku koja će biti dio tima za prebrojavanje potpisa, a s druge strane ministar 

Kuščević iznosi laži o inicijativi, nepovjerenje građana i sumnja da ministar Kuščević i 

premijer Plenković pokušavaju opstruirati inicijativu su posve opravdani.  

 


